

**Christianshavns Lokaludvalg**  
**Miljøgruppen**

ARBEJDS-  
GRUPPE-  
REFERAT

Referat fra arbejdsgruppemøde torsdag 17/3-2016 kl. 16-18 hos Kirsten A.

**Dagsorden**

1. Fastlæggelse af dagsorden, herunder rækkefølge af emnerne (1)
2. Godkendelse af referat fra sidste Miljøgruppemøde (4)
3. Sidste Lokaludvalgsmøde (5)
4. Miljøpunkt, orientering (6)
5. FN-forbundets forslag om at lave en bæredygtig ret (7)
6. Lommepark i Johan Semp's Gade (3)
7. REN kærlighed til Christianshavns VOLD (2)
8. Høring: Forskrift for udendørs musikarrangementer (8)
9. Puljeansøgning (kun medlemmer og suppleanter af lokaludvalget deltager) (14)
10. Spildevandsplan, tillæg (9)
11. Opgaver (10)
12. Næste møde (11)
13. Meddelelser (12)
14. Eventuelt (13)

**Ad 1, Fastlæggelse af dagsorden, herunder rækkefølge af emnerne**

Se numre i parantes i dagsorden.

**Ad 2, Godkendelse af referat fra sidste Miljøgruppemøde**

Referat fra Miljøgruppens møde 11/2-2016 – godkendt.

**Ad 3, Sidste Lokaludvalgsmøde**

Sidste møde var 24/2 og referat ligger her: <https://www.kk.dk/indhold/dagsordener-og-referater> - Ingen kommentarer.

**Ad 4, Miljøpunkt, orientering**

Miljøpunkt Indre By – Christianshavn har sat penge af til 3 projekter om facadebeplantning. Man kan søge om max 3000 kr til materiale. Alle på Christianshavn kan ansøge Miljøpunkt inden udgangen af april.

Sabine og Kirsten A deltog i møde i går om Strategi for Bynatur. Der var mange interessante projekter i København, og Sabine og Kirsten fortalte:

- Der er en Træplantningspulje, som man kan søge. Der er afsat penge til at plante 300 træer i 2016 + 2017 på private arealer, hvor KK betaler træet og leveringen mod at ansøger sørger for plantning og pasning i minimum 3 år.
- Jacob Hartmann, TMF som var med-arrangør af Bynatur-mødet, fortalte om Sharing Puljen, hvor man kan søge 10-20.000 kr. Projekt skal være bæredygtigt, synligt, socialt, smukt og gerne have flere partnere. Han anbefalede at ringe til ham, før man sender ansøgningen
- Der var bl.a. repræsentanter for Naboskab, Østerbro gadehaver, Refarm og Copenhagen FarmLab der samarbejder om tag-have på Fields, Utterslev Mose har pulje 500.000 kr til aktiviteter i Utterslev Mose, Grønne skolegårde, Hannahs Vilde Husprojekt på Islands Brygge – se facebook og YouTube, Projekt af Martin Keller om Dømer.

Kirsten og Sabine har kontaktinformationerne.

**Ad 5, FN-forbundets forslag om en bæredygtig ret**

Se mail fra Kirsten 15/2 med FN-forbundets forslag. Hvis repræsentanter fra FN-forbundet kan komme til vores Miljøgruppe-møde, vil dette enme blive behandlet, når repræsentanterne er til stede.

-----  
Kirsten har indbudt dem til at deltage i dagens møde, men har intet hørt. Vi vil tage sagen op igen, hvis vi hører fra dem.

**Ad 6, Lommepark på Johan Semp's Gade**

Området er offentligt, så kommunen skal kontaktes. Jørgen og Åse arbejder videre med en endnu bedre ide om at lave en smuk låge i muren bag lommeparken ind til Christians kirkens kirkegård. Jørgen har kontakt til Thomas i TMF, som gerne vil have tegningerne. Jørgen sender dem, når de sidste ideer er kommet med.

**Ad 7, REN kærlighed til Christianshavns VOLD**

## Christianshavns Lokaludvalg Miljøgruppen

Vi var glade for arrangementet, og det var de 60-70 personer også, som mødte frem med positiv stemning og konstruktive forbedringsforslag. Christiania havde også to gode dage, og Refshalevej ser ud som om den lige var anlagt ☺ Der deltog 30-40 personer de to dage. Vi gennemgik de erfaringer vi fik, se bilag "Ren Vold erfaringer". Vi er næsten nødt til at gentage det næste år, da mange forventer det. Fra "opfinderen" af lokaludvalgets arrangement kan vi få projektbeskrivelsen, som nu er hos Valby Lokaludvalgs miljømedarbejder. Kirsten A skriver til Valby.

Vi gennemgik regnskabet, men der er mange økonomiske oplysninger / regninger i sekretariatet, som Kirsten vil fremskaffe. Det ser lidt stramt ud lige nu, tror vi.

Vi skal huske at takke de tre bagere for deres overskudsbrød samt Fakta Q for en kasse friske æbler.

Sabine skriver artikel til Christianshavneren. Kirsten A skriver til kommunen med vores tak og erfaringer.

### **Ad 8, Høring: Forskrift for udendørs musikarrangementer**

Se mail fra Kirsten 29/2.

----

Vi vil bemærke til høringen, at det skal sikres, at reglerne håndhæves samt at beboere, der generes af støj fra udendørs musikarrangementer, ved, hvor man kan henvende sig.

(Miljøpunkt orienterede efter vores møde om at "Emnet støj blev drøftet i Indre By lokaludvalg i sidste uge og flere grupper af støjplagede københavnere har besluttet at mødes den 7. april på Islandsbrygge.")

### **Ad 9, Puljeansøgning**

Kirsten A medbringer puljeansøgningen i papirform, da kun medlemmer og supleanter af lokaludvalget kan deltage i behandlingen af emnet. Sekretariatet skal have vores svar senest fredag 18. marts.

----

Kirsten A var eneste person, der kunne behandle sagen. Kirsten sender svar til sekretariatet.

### **Ad 10, Spildevandsplan, tillæg**

Forslag til Tillæg nr. 5 til Spildevandsplan 2008 er sendt i offentlig høring på bliv hørt-portal med svarfrist den 21. april 2016. Link: <http://blivhoert.kk.dk/hoering/till-g-nr-5-til-spildevandsplan-2008>. Hvis lokaludvalget skal indsende et høringssvar, skal det besluttet senest i lokaludvalgsmødet den 30. marts 2016, og Miljøgruppen skal indsende forslag til høringssvar til sekretariatet senest fredag 18/3.

Den inkluderer AM43 Amagerbrogade skybrudsprojektet, side 59.

----

Vi har ingen bemærkninger til høringen ud over, hvad vi allerede har meddelt TMF i tidligere høringer.

Jørgen og Line og Pelle fra Søgruppen arbejder lige nu med at lave mere rigtige beregninger af vandgennemstrømningen i Stadsgraven. De oplyste tal fra TMF er alt for optimistiske, da de bl.a. ikke tager højde for blokeringer af rør, ombygninger samt at vandstanden er 15 cm lavere nu end i 1980'erne. Kirsten A oplyser dette under Meddelelser på LU-mødet

### **Ad 11, Opgaver**

Vi talte om, at det ville være rigtig flot, hvis metro-vente-huset og eventuelt også metro-elevator-huset kunne blive beplantet med vedbend eller rådhusvin (elevatorhuset).

### **Ad 12, Næste møde**

Miljøgruppens møder holdes **normalt** een gang om måneden torsdag kl. 16-18, 13 dage før lokaludvalgsmødet i lokaludvalgets lokale i Beboerhuset, Dronningensgade 34, 1420 Kbh K.

Miljøgruppen møder i resten af 2016: 14/4, 12/5, 9/6, 18/8, 15/9, 13/10, 17/11, 8/12.

----

Kirsten A vil organisere en afstemning i Miljøgruppen for at finde den optimale ugedag at holde vore møder på. Vi holder det torsdag indtil sommerferien for derefter at skifte til den ugedag, der er flertal for blandt deltagerne og mulig.

### **Ad 13, Meddelelser**

1. Kirsten deltager i følgegruppen i Teknik og Miljø Forvaltningens projekt "Affaldssortering i det offentlige rum". Se mail fra Kirsten den 27/2
2. Masterplan for Papirøen (Christiansholm): Skal vi tage initiativer? Se mail fra Kirsten 29/2 - nej
3. Støj: Miljøpunkt deltager i et arbejde om støj. De vil være til rådighed med viden. Foreningen Bryggen for Alle og foreningen Støjalarm København har henvendt sig til politiet. De har orienteret bl.a. Amager Vest Lokaludvalg og Islands Brygges lokalråd om støj på bryggen. Se mail fra Kirsten A 11/2. – se punkt 8 ovenfor

**Christianshavns Lokaludvalg**  
**Miljøgruppen**

4. På bliv hørt-portalen er der en sag i høring om etablering af badezone ved Refshaleøen med svarfrist den 8. marts 2016. Link: <http://blivhoert.kk.dk/hoering/etablering-af-badezone-ved-bolv-rk-680-refshalevej-325-k-benhavns-havn> – der var kommet mange positive svar på høringsportalen til projektet

**Ad 14, Eventuelt**

Der blev serveret æblekage lavet af resten af de æbler, som Fakta Q gav Ren Vold dagen.

Som tak fordi vi flyttede dette møde fra Beboerhuset, giver sekretariatet kage til vores næste Miljøgruppemøde.

**Medlemmer:**

<b>Navn</b>	<b>Deltager</b>
Kirsten V Andersen – tovholder	Ja
Anne Poulsen, Sofiebadet	Ja
Bente Fog-Møller	Afbud
Christina Andersen	
Jane Lythans	Afbud
Jørgen Bjødstrup	Ja
Kirsten Hanson	Ja
Line Bjarnhof	Afbud
Marie Markus	Ja
Poul Nielsen	Afbud
Åse Gørsing	Ja
<b>CC til:</b>	
Christian Christensen, sekretariatet	
Erling Ekegren	
Julie Swane	
Mette Nielsen	
Miljøpunkt Indre By – Christianshavn	
Peter Alving, DN	
Poul Cohrt	
Sabine Sørensen, Miljøpunkt Indre By - Christianshavn	Ja
Sia Boesen	
Thorben Nielsen	

*(Medlemmer er deltagere i Miljø-gruppen. CC er de personer, som informeres eller som ønsker at være orienteret om Miljøgruppens arbejde)*

---

## REN VOLD, Erfaringer

- 1) KK skal rydde græsplæner, før de slår græs, da det er næsten umuligt at indsamle de små stykker plastik bagefter
- 2) KK skal sejle rundt i siv-kanten i hele Stadsgraven og indsamle affald. Det kan flere steder ikke nås fra landkanten
- 3) KK: Der var een snapper, som gik i stykker. Den blev ikke afleveret tilbage, men en københavnere fik den mod at reparere den og bruge den til indsamling af affald ved volden på Ved Stadsgraven-siden
- 4) LU skal sørge for dåser, til indsamling af kanyler
- 5) LU skal have et ladcykel-team, der cykler rundt til indsamlerne og henter fyldte poser og udleverer nye poser
- 6) KK skal sørge for mange flere sække
- 7) LU skal fortælle om, at der er tornede buske og at man skal passe på dem
- 8) KK skal sørge for flere handsker. Der var 28 par og vi var 60-70 personer
- 9) LU: det er svært at holde tre poser i een hånd og så snapperen i den anden
- 10) Vi skal være 2 i køkkenet hele tiden
- 11) Vi skal være 2 personer i huset og i gården mens der indsamles, så der kan sorteres og organiseres i gården løbende
- 12) Vi samlede ca 500 kg affald
- 13) ...
- 14) Vi brugte 5 agurker
- 15) Vi brugte 6 spege-/kødpølser
- 16) Vi brugte 7 liter juice
- 17) Vi brugte 3 oste
- 18) Vi brugte 3 leverpostej
- 19) Vi brugte \_\_\_ kander kaffe
- 20) Vi brugte \_\_\_ kander the
- 21) Vi brugte 4 glas marmelade

## Referat af mødet i kultur-, fritids- og skolegruppen (+børn og unge) kaldet kfs-gruppen 16.3.16

Til stede: Dan Sørensen, Sia Boesen og Ruth Plovgaard

Afbud: Sven Erik Brockdorff, Bent Christoffersen, Asbjørn Kaasgaard og John Poulsen

Ad 1) Puljeansøgninger : **1. SK8 4 ALL Refshaleøen (SK8 4 ALL)**. Ansøgningen kan delvis imødekommes, idet vi indstiller et beløb på 10.000kr. -og ikke det fulde- da CLU ønsker at sprede sine midler. Vi ser projektet som nyskabende. Formålet at blande byens børn og unge i en legende aktivitet, der kan integrere i foreningslivet, finder vi ædelt. Det skal bemærkes, at bevillingen ikke kan anvendes til fortæring. **2.Columbus-labyrint på teaterøen (Børne-Kulturpiloterne og Teaterøen)** har ansøgt om støtte på 7.500kr. til børneteater,vi indstiller, at CLU bevilger det fulde beløb, idet projektet dels retter sig til en målgruppe, vi ikke så ofte ser ansøgninger fra og dels er fantasifuldt og inddragende. **3.Jungeltromme og danse for børn (Foreningen Kulturbroen)** har ansøgt om 4800kr. til afrikansk dans m.m.. Ansøgningen kan ikke imødekommes, da CLU ofte har støttet samme forestillinger, og CLU ønsker at sprede sine midler.

Ad 2) Sagen om udbygning af Chr. havns Skole. Vi gennemgik forløbet og skolebestyrelsens holdning til projektet, da det omsider var lykkedes at få kontakt med denne. Der vil blive gennemført en borgerhøring tors. den 17.3. i Bebeøerhuset om projektet, hvor Peter Juul Nielsen og en arkitekt fra Rubow-arkitekter vil være til stede. Efter høringen vil Ruth tilrette CLU's svar om sagen, således at det kan komme på CLU's møde den 30.3..

Dan redegjorde for CIK's betænkeligheder ved flere parkeringspladser i gården. Desuden ønsker CIK at bevare deres eksisterende gårdmiljø op ad CIK's bygning.

Ad 3) Kulturhavn 2016,skal CLU deltage? Spørgsmålet var rejst på CLU-mødet 24.2.16 , hvor lederen af Kulturhavn 2016 forelagde projektet og ville vide, om CLU ville gå aktivt ind (slutningen af august). C-dagsudvalget har i mellemtiden sagt nej tak til, at C-dagen indgår, og denne beslutning følger kfs-gruppen.

Ad 4) Nyt om Papirøprojektet. Vi talte om kulturdelen af projektet, om hvordan vi kan støtte, at der opføres et moderne bibliotek m.m., som tidligere beskrevet. Vi følger løbende med i udviklingen af projektet og må "holde os til ", når det er tid til at promovere den kulturelle del af øen nærmere.

Ad 5) Nyt fra Kfs-gruppens "under"-grupper. Invitation til rejsegilde på Børnebyen var sendt ud d.d.. Sia vil gerne være samleled for en gruppe omkring det at finde et velegnet nyt sted for en fritidsklub for de ældre børn på Chr. Havn. Samleledet består i, at interesserede forældre og kfs-gruppen samarbejder (med den nye leder) om at finde et egnet sted til ny klubvirksomhed. Det blev besluttet, at Ruth skulle lægge en liste frem til interesserede forældre på skolehøringsdagen den 17.3. (så Sia kan få kontakt og kan kontaktes).

Ad 6) Evtl. Vi skal tænke på, hvilke puljemodtagere,der kunne tænkes at ville stille op med noget på C-dagen i september. Spørge Christian om en liste over "velegnede".

**Næste møde i gruppen er mand. den 18.4.kl. 17.** Øvrige møder blev ikke aftalt , da vi var for få.

ref. af Ruth

INFO gruppen referat d. 9. Marts 2016

Deltagere: Asbjørn, Ulla og Jette  
Afbud fra Lis og Lotte

Der skal udarbejdes breve til alle interessenter vedr. C-dagen – Lotte og Jette.

Vi har besluttet at lægge møder i INFO-gruppen sammen med C-dag gruppen.

Plakaten på Torvet og annoncen i Christianshavneren er udarbejdet uden INFO- gruppen er blevet involveret. Resultatet er ikke optimalt, det er næsten umuligt at se, LU er medarrangør. Det har hidtil været fast procedure, at Ulla og Jette fik udkast til plakat/annonce til korrektur/kommentar, Jette kontakter Christian, med opfordring til at proceduren fastholdes.

Ulla har efter mødet konstateret, at hjemmesiden ikke er ajourført.

Jette har kontaktet Christian om begge problemer.

Næste møder er fastlagt: torsdag d. 7. april kl. 1700 i Beboerhuset  
Tirsdag d. 3. Maj kl. 1700 i Beboerhuset

## Referat af møde i C-dags gruppen torsdag d. 3. marts 2016

Deltagere: Elin, Asbjørn, Jane, Lotte, Linda, Kirsten og Jette

Afbud fra Poul og Ruth

C-dagen afholdes lørdag d. 10. september 2016 kl. 11.00 – 17.00.

Vi vil benytte Torvet – Dronningensgade – Sofiegade – Over gaden oven Vandet – sekretariatet bedes søge tilladelse til at gennemføre arrangementet og at lukke de tre gader i tidsrummet 09.00 – 18.00.

Vi har ikke ressourcer til at deltage i Kulturhavn i slutningen af august, det bliver et nej tak.

Muligheden for at søge tilskud fra Kulturhavn 365 skal udnyttes – ansøgningsfrist er d. 1. juni 2016.

Vi drøftede forskellige muligheder f.eks. temaer i de tre gader: kunsthåndværk/loppeboder i Sofiegade, musik i Dronningensgade – gerne i samarbejde med Beboerhuset, børne- og familieaktiviteter og aktiviteter i kanalen i Overgaden oven Vandet og debat og det store samlingstelt med salg af mad på Torvet. Vi skal kontakte Grønthandleren og Den kinesiske Restaurant igen – de gjorde det rigtig godt sidste år.

Det er ikke sikkert, der bliver plads til brandvæsenet i år, men vi skal huske at kontakte politiet – de ville måske deltage med en motorcykel/bil i år.

C-dagen sætter i år fokus på sammenhængskraften mellem det nye og det gamle Christianshavn og på CLU's arbejde med udarbejdelsen af den nye bydelsplan. C-dagen bliver også en byfest med underholdning, aktiviteter for børn/familier, mad og uddeling af Havnens Pris.

Der skal udarbejdes breve, som skal sendes til foreninger, butikker, erhverv, kunsthåndværkere, caféer, restauranter og andre interessenter, det står INFO-gruppen i samarbejde med sekretariatet for.

Vi talte kort om en presseplan – vi skal have en notits i Christianshavneren før sommerferien, derudover følges presseplanen fra drejebogen. (Husk KultuNaut).

Planlagte møder:

Torsdag d. 7. april kl. 17.00-18.30 i lokalet i Beboerhuset

Tirsdag d. 3. maj kl. 17. 00–18.30 i lokalet i Beboerhuset.

Referent Jette.